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	Summary:

   The present study was designed mainly to investigate the ability of the 
Cordia myxa fruit in enhancing some blood parameters after prolonged administration of high doses of mefenamic acid (ponstan). Also to study the potentiation of the analgesic effect of mefenamic acid by using Cordia myxa extract and finally to study the potentiation of the depressive effect of pentobarbiton by Cordia myxa extract.
   Hot continuous extract 70% of Cordia myxa fruit with ethyl alcohol was prepared. The fruit extract by using this extraction method yielded 23.5%.
   Seventy three Albino Swiss mice were used in the whole experiments.

   The extract showed an enhancive effect over some blood parameters when it was administered alone orally at a dose of 600 mg per kg B.W. also it showed an enhancive effect over some blood parameters when it was administered simultaneously and orally with ponstan at doses of 300 mg per kg B.W and 50 mg per kg B.W. respectively but that effect was lesser than that when the extract was administered alone. This enhancement may be attributed either to the trace elements included in the chemical composition of Cordia myxa which play a role in the hemopoiesis or inter in the formation of enzymes that subsequently involved in the hemopoiesis or to the anti-inflammatory activity of the eventually to enhance the intestinal absorption which subsequently enhanced the general health status.
   Simultaneous oral administration of the extract at a dose of 300 mg per kg B.W and ponstan at a dose 50 mg per kg B.W. led to prolong the time of analgesia and this can attributed to the ability of the both to inhibit 5-lipooxygenase (5-LOX), thus block prostaglandin synthesis.
   The extract at a dose of 300 mg per kg B.W  has potentiated the depressive effect of pentobarbiton after being given orally at a dose of 17 mg per kg B.W.
الخلاصة:
صممت هذه الدراسة لغرض التقصي عن قابلية خلاصة ثمار البنبر في تحسين بعض معايير الدم بعد إعطاء جرعات عالية من حمض الميفنمك (البونستان)لمدد طويلة. كذلك لغرض التقصي عن قابلية الخلاصة في تعزيز التأثير ألتسكيني لحمض المفينمك وأخيرا وضعت هذه الدراسة للتقصي عن قدرة الخلاصة في تعزيز المفعول التثبيطي للبنتوباربتون. 

تم تحضير الخلاصة بطريقة الاستخلاص الحار المستمر باستخدام الكحول الأثيلي بتركيز70%. 

نسبة الاستخلاص كانت 23%.

تم استخدام 73 فار مختبري نوع  Albino Swissحيث أتضح من الدراسة إن هناك تأثير للمستخلص في تحسين بعض المعايير الدموية خاصة عندما أعطيت الخلاصة فمويا لوحدها و بجرعات 600 ملغم لكل كغم من وزن الجسم لمدة 21 يوم. كذلك حسنت الخلاصة بعض من معايير الدم عندما تم إعطاءها بجرعة 300ملغم لكل كغم من وزن الجسم مع حمض الميفنمك بجرعة 50 ملغم لكل كلغم من وزن الجسم إلا إن هذا التحسن كان اقل من ذلك التحسن الذي لوحظ عند إعطاء الخلاصة لوحدها. ممكن عزو هذا التحسن في بعض معايير الدم إما إلى العناصر النادرة التي تدخل في التركيب الكيميائي لثمار البنبر والتي لها دور في عملية تكون الدم إما بصوره مباشرة أو من خلال دخولها بتركيب بعض الانظيمات المهمة بعملية تكون الدم أو يمكن أن يعزى هذا التحسن إلى فاعلية ثمار البنبر المضادة للالتهابات حيث قد تكون الخلاصة قد عالجت  بعض إصابات الأمعاء وبالتالي ازدادت قابلية الأمعاء على الامتصاص وبذلك تحسنت الحالة الصحية العامة للحيوان.

أيضا تم ملاحظة إن أعطاء الخلاصة فمويا بجرعة 300ملغم لكل كغم من وزن الجسم مع حامض الميفنمك بجرعة 50 ملغم لكل كلغم من وزن الجسم أدى إلى زيادة في زمن تسكين الألم وهذا ممكن أن يعود إلى إن كل من ثمار البنبر وحامض المفنمك يعملان على تثبيط (5-LOX) و بذلك يتم منع تكون البروستغلاندينات.

وفي تجربة لمعرفة مدى قدرة الخلاصة من تعزيز التأثير المثبط للبنتوباربتون وجد إن إعطاء الخلاصة فمويا وبجرعة 300ملغم لكل كغم من وزن الجسم قد عزز من التأثير المثبط للبنتوباربتون بعد إعطاء هذا الأخير فمويا بجرعة 17 ملغم لكل كغم من وزن الجسم.
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